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معاون رئیس جمهور آمریکا:
ایرانی ها انسان های بدی هستند!

جو بایدن، معاون رئیس جمهور 
اخی��ر  دی��دار  در  آمری��کا 
خود ب��ا رهبران یه��ودی در 
جن��وب فلوری��دا به منظ��ور 
اطمینان بخشی به آنها درباره 
مزای��ای توافق هس��ته ای تلاش بس��یاری کرد. 
به گزارش تس��نیم به نقل از رویت��رز، بایدن روز 
پنجشنبه س��فر 2روزه ای را به فلوریدا انجام داد 
که می ت��وان آن را بخش��ی از کمپین انتخابات 
ریاست جمهوری تلقی کرد. بایدن در دیدار با بیش 
از 30 رهبر یهودی اعلام کرد اطمینان دارد این 
توافق مانع دستیابی ایران به تولید بمب هسته ای 
خواهد شد.  وی در منطقه سناتور واسرمن شولتز 
که دارای یکی از بیشترین جمعیت های یهودی 
در آمریکاست، گفت: اگر بتوانیم بمب هسته ای را 
از روی میز برداریم، بهتر است که با آن انسان های 
بد )ایران( کنار بیاییم تا اینکه با آن انسان های بد 
کنار بمب هسته ای مواجه شویم. واسرمن شولتز، 
رئیس کمیته مل��ی دموکراتیک تاکنون موضع 
خود را درباره توافق هس��ته ای اعلام نکرده است 
ام��ا از بایدن برای این جلس��ه و معرفی به گروه 
دعوت کرد.  واسرمن درباره توافق هسته ای گفت: 
از تصمیم گیری نمی ترسم. هیچ وقت از اینکه در 
زمان لازم تنها بمانم و بر اصولم پافش��اری کنم، 
نمی ترسم. جلسه روز پنجشنبه در فلوریدا یک 
روز پس از آن تش��کیل شد که باراک اوباما رأی 
لازم برای حمایت از توافق هس��ته ای میان ایران 
و قدرت های جهانی را کس��ب کرد. »جو بایدن« 
مع��اون رئیس جمهور آمری��کا همچنین در این 
مراسم خطاب به یهودیان آمریکایی گفت: تنها 
چیزی که مخالفان توافق ایران از جمله بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل را راضی می کند، 
تغییر رژیم در ایران است. وی در ادامه افزود: این 
هدف تنها با قدرت آمریکا قابل دستیابی خواهد 
بود که ش��امل صدها پرواز توس��ط هواپیماهای 

جنگنده خواهد بود. 

سیاست های اصولی ایران 
پس از توافق تغییر نخواهد کرد

رئیس مجلس شورای اسلامی 
گف��ت: سیاس��ت های اصولی 
ایران پس از توافق هس��ته ای 
ادام��ه خواهد یاف��ت و دچار 
تغییر نخواهد شد. به گزارش 
نس��یم، علی لاریجان��ی در گفت وگو با ش��بکه 
تلویزیونی المیادین  در پاس��خ به این پرسش که 
برخی  می گوین��د ایران پس از توافق هس��ته ای 
مجبور است برخی رفتارهای خود را تغییر دهد و 
همچنین دست ایران در مواردی بازتر خواهد شد، 
گفت: پس از توافق هسته ای دیدگاه های مختلف 
سیاسی مطرح شده اس��ت. قدرت های بزرگ در 
برنامه هسته ای ایران چالش هایی را مطرح کردند 
که می توانستند از ایجاد این چالش ها خودداری 
کنند. کشورهای بزرگ این چالش ها را به وجود 
آوردند و نیازی به این چالش ها نبوده اس��ت. این 
مذاکرات 12 سال طول کشید که زمانی طولانی 
است و پس از پایان این مذاکرات، فضای مثبتی 
ایجاد شده است ولی در هر حال، سیاست اصولی 
جمهوری اس��لامی ایران تغیی��ر نخواهد کرد و 
حرکت جمهوری اسلامی براساس منطق روشنی 
در مس��ائل منطقه ای و بین المللی اس��ت. بر این 
باوریم زمینه هایی که پس از توافق هسته ای ایجاد 
شده است می تواند راه را برای حل و فصل شماری 

از مسائل فراهم کند. 

توجیه شوخی وزیر کشور
از زبان مشاورش

مش��اور ارش��د وزی��ر کش��ور با اش��اره به 
ش��وخی وزیر کش��ور مبنی بر ۸ س��اله بودن 
ریاس��ت جمهوری دکتر روحانی گفت: تجربه 
بعد از انقلاب نشان داده دولت ها 2دوره سرکار 
بوده اند. به گزارش ش��بکه اطلاع رسانی راه دانا، 
فریدون همتی در گفت وگو با تهران نیوز، درباره 
اظهارات جنجال برانگیز وزیر کشور مبنی بر ۸ 
ساله بودن ریاست جمهوری دکتر روحانی، گفت: 
بگذارید این شوخی ها انجام شود، شوخی اشکال 
ندارد. وی در پاسخ به این سوال که »آیا می شود 
با مسائل کلان کشور شوخی کرد؟« اظهار کرد: 
در س��طوح مختلف می شود فرهنگ شوخی را 
تقویت و نهادینه کرد، همان طوری که شوخی 
بین ما به صورت 2 یا 3 نفره و البته در س��طح 
اجتماعی رایج است. مشاور ارشد وزیر کشور با 
اش��اره به اینکه تجربه بعد از انقلاب نشان داده 
دولت ها 2دوره س��رکار بوده اند ت��ا برنامه های 
خود را تکمیل کنند، اظهار کرد: انتظار می رفت 
رس��انه ها و بعضی از آقای��ان که به این موضوع 
حساسیت نش��ان دادند، توجه می کردند که ما 
قانون اساسی داریم. همتی تصریح کرد: به هر 
حال این ش��وخی بوده که در جمع دوس��تان 
صورت گرفته، چرا که فردی پرسیده 2سال از 
عمر دولت گذش��ته و عمر آن به نصف رسیده 
است؛ وزیر کشور هم گفت اگر بر مبنای 4 سال 
حس��اب کنیم بله! عمر دولت به نصف رسیده 
ولی اگر بر مبنای ۸ س��ال حس��اب کنیم تنها 

یک چهارم از عمر دولت گذشته است.

اروپا مسؤولیت خود را 
در قبال پناهجویان انجام دهد

متوج��ه  بای��د  اروپ��ا  گف��ت  روحان��ی 
مسؤولیت های تاریخی خود در قبال آوارگان و 
 پناهجویان باشد. رئیس جمهور دیروز در دیدار
»یانوش کواچ« سفیر جدید مجارستان با ابراز 
تأس��ف از شرایطی که طی روزهای اخیر برای 
آوارگان و مهاجران در مرزه��ای اروپا به وجود 
آم��ده اس��ت، گفت: در ش��رایطی ای��ن مردم 
دچار گرفتاری و سختی ش��ده اند  که رسالت 
بزرگ انس��انی جهان بویژه اروپاست که به این 
مردم آواره و س��رگردان کمک کنند. روحانی 
با بیان اینکه ایران پذیرای بیش��ترین آوارگان 
و پناهجویان از کش��ورهای همسایه خود بوده 
و همواره به خوبی از آنها پذیرایی کرده اس��ت، 
گفت: خوشحالیم که برخی کشورهای اروپایی 
برای نجات آوارگان مواضع مثبتی اتخاذ کردند 
و امیدواریم تمام اروپا و کشورهایی که هنوز به 
این روند نپیوسته اند، کوتاهی ها را جبران کنند.

دلیل مخالفت با بررسی برجام در مجلس را 
زیباکلام لو داد

مردم ما آمریکا  ستیز نیستند
درحالی که دولتی ها بش��دت 
با بررس��ی برج��ام در مجلس 
مخالفند، صادق زیباکلام یکی 
از حامیان صریح دولت تلویحا 
دلی��ل این موض��وع را گفت و 
ادعا کرد مردم ایران چون با س��واد شده اند دیگر 
با آمریکا مشکل ندارند! او همچنین در مخالفت 
با بررسی برجام در مجلس گفت مجلس دیگر در 
رأس امور نیست. صادق زیباکلام دیروز در نشست 
بررسی ابعاد سیاسی و امنیتی برجام و قطعنامه 
2231 در پژوهش��کده مطالعات روابط بین الملل 
بس��یج درباره بحث بررس��ی برج��ام در مجلس 
ش��ورای اسلامی گفت: مجلس ایران در سیاست 
داخلی و خارجی هیچگاه جایگاهی نداشته و ندارد 
و زمانی که مجلس در رأس امور بوده، گذش��ته و 
هم اکنون امور در کش��ور م��ا در حال رفت و آمد 
پشت سر هم است اما نمایندگان مجلس در حال 
زندگی خود هستند. س��تون نویس روزنامه های 
اصلاح طل��ب خاطرنش��ان کرد: آمریکاس��تیزی 
ارتباطی با انقلاب اس��لامی ایران نداش��ته، زیرا 
م��ردم ما برای به دس��ت آوردن اه��داف دیگری 
انقلاب کرده اند، پس بهتر اس��ت بگوییم انقلاب 
اس��لامی، آمریکا  س��تیزی را ربوده اس��ت! ضمن 
اینکه آمریکا  س��تیزی کاربرد خاصی در سیاست 
داخلی کشورمان داشته اما مدت هاست کشورمان 
با آمریکا  س��تیزی مش��کل پیدا کرده، زیرا قشر 
جوان ما تحصیلات بالایی پی��دا کرده اند و افکار 
عمومی بازتر شده است و این موضوع به مخالفت 
با آمریکا  س��تیزی کمک کرده و وضعیت را برای 
 کسانی که پشت آمریکا  ستیزی سنگر گرفته اند، 

سخت کرده است. 

چرا کرسنت 13 میلیارد دلاری را 
بایکوت کرده اند؟

موس��وی،  س��یدنظام الدین 
مدیرعامل خبرگ��زاری فارس 
در همایش س��تیز با استکبار، 
از اس��تانداردهای دوگان��ه در 
ماجرای مبارزه با فس��اد انتقاد 
کرد. وی گفت: از من ش��کایت کرده اند که راجع 
به کرس��نت صحبت نکنم ولی فس��ادی که در 
کرسنت اتفاق افتاد در طول تاریخ ایران بی نظیر 
است به طوری که طبق گفته وزیر ارشاد بیش از 
13 میلیارد دلار خسارت است و اجازه نمی دهند 
رسانه ها مطلبی پیرامون این موضوع بنویسند و در 
طرف مقابل مساله دکل حفاری ۸7 میلیون دلاری 
را در فضای رسانه ها به نحوی مطرح می کنند که 
گویا نیروهای اصولگرا عامل آن بوده اند. موسوی 
با بیان اینکه اصل ماج��رای دکل حفاری10 ماه 
پیش در خبرگزاری فارس درج شد، گفت: پشت 
صحنه اصلی دلالان دکل 3 نفر به نام های »ش«، 
»ط« و »م« هستند که آخری پسر زینت الوزرای 
دوره اصلاحات است. وی ادامه داد: عقبه این 3 نفر 
چه کسانی است؟ وضعیت پسر وزیر لندن نشین و 
اینکه به چه جریانی وابسته اند که مشخص است 
اما پس از انتشار عقبه 2 نفر دیگر در خبرگزاری 
فارس،  یک��ی از روزنامه های اصلاح طلب صفحه 
نخست خود را به تبرئه این 2 نفر اختصاص داد و 
جالب اینکه زمانی که در این روزنامه اعلام شد این 
فرد بی گناه اس��ت فردای همان روز وی بازداشت 
ش��د. موسوی اظهار داشت: گفتند آقای »ط« در 
خارج کشور است ولی اصلی ترین و کلیدی ترین 
فرد در ماجرای دکل همین آقاست،  در حالی که 
تیتر نخس��ت روزنامه ها به مسائل پیش پا افتاده 
اختصاص نمی یاب��د ولی تیتر نخس��ت روزنامه 
سیاس��ی اصلاح طلب به یک مته��م دکل نفتی 

اختصاص یافت.

اخبار

گروه سیاس�ی: جلسه کمیسیون ویژه بررسی برجام 
صبح دیروز در مجلس ش��ورای اسلامی برگزار شد و 
همان گونه که پیش از این اطلاع داده شده بود، عباس 
عراقچی و مجید تخت روانچی میهمانان کمیسیون 
بودند.به گزارش »وطن امروز«، این جلسه پس از تلاش 
اخیر حامیان دولت برای حاشیه سازی علیه کمیسیون 
ویژه بررسی برجام تشکیل شد و در ابتدای این جلسه 
نیز علیرضا زاکانی توضیحاتی درباره نحوه حضور خود 
در برنامه گفت وگوی ویژه خبری پنجشنبه ارائه کرد. 
اما عباس عراقچی دیروز در حالی به کمیسیون ویژه 
بررسی برجام رفت که تاکید اخیر رهبر معظم انقلاب 
درباره ضرورت تصمیم گیری مجلس درباره برجام، به 
عنوان تصمیم فصل الخطاب، تثبیت شده بود. عراقچی 
پیش از این بارها و حتی یک بار در کمیس��یون ویژه 
بررس��ی برجام تاکید کرده بود که تصویب برجام در 
مجل��س به مصلحت نخواهد بود. دی��روز اما اعضای 
کمیسیون برجام در حالی منتظر توضیحات عراقچی 
درب��اره موضوعاتی مانند بازگش��ت پذیری تحریم ها 
و نی��ز موضوع محدودیت های موج��ود در قطعنامه 
2231 بودن��د ک��ه مع��اون وزیر ام��ور خارجه و نفر 
دوم در واقع��ه وین، ی��ک بار دیگر و در کمال حیرت 
اعضای کمیسیون، باز هم بر موضع قبلی خود اصرار و 
تصریح کرد که تصویب برجام در مجلس به مصلحت 
 نیس��ت و او با این موضوع مخالف اس��ت. به گزارش 
»وطن امروز«، این اظهارنظر مش��کوک عراقچی در 
حالی است که حفره های خطرناکی مانند باقی ماندن 
چارچوب تحریم ها و نیز مکانیس��م بازگشت پذیری 
تحریم ها باعث نگرانی های جدی در داخل کشور شده 
اس��ت و کارشناس��ان ضمن قدردانی از زحمات تیم 
مذاکره کننده، خواس��تار اصلاح و تمیز کردن متن از 
خطرات احتمالی هستند. به همین دلیل رهبر معظم 
انقلاب بر نقش آفرینی و تصمیم گیری مجلس نسبت 
به اصلاح این ایرادات برجام تاکید کرده اند. از س��وی 
دیگر ورود مجلس به موضوع برجام باعث می ش��ود 
این تعهدات بین المللی مجاری داخلی خود را نیز طی 
کند و قاعدتا در افکار عمومی دنیا این به عنوان یک 
حس��ن نیت جدی از سوی ایران تلقی خواهد شد.  با 
این حال اما دولتی ها بارها مخالفت علنی خود را با این 
موضوع نشان داده اند و از سوی دیگر، اکنون و پس از 
تاکید صریح رهبر انقلاب، باز هم عباس عراقچی مأمور 
ش��ده اس��ت تا مخالفت خود را با این موضوع نشان 
دهد. سیدحسین نقوی ، سخنگوی کمیسیون برجام 
درباره اظهارات عراقچی در جلسه دیروز مجلس گفت: 
عراقچ��ی با تأکید بر بیانات مق��ام معظم رهبری در 
ملاقات نمایندگان مجلس خبرگان با معظم له، تعبیر 
خودشان را از بیانات حضرت آقا بیان کردند و باز هم 
به عنوان نظر کارش��ناس »تصویب برجام در مجلس 
را صلاح ندانس��تند«. وی گفت: عراقچی در ادامه به 
نقش مجلس اش��اره و تصریح کرد مجلس به برجام 
اگر به عن��وان یک معاهده نگاه نکند، نقش قوی تری 
می تواند ایفا کند. چون وقتی معاهده سند شود و به 
تصویب مجلس برسد، قانون می شود و خودمان را به 
دس��ت خودمان ملزم کرده ایم. عراقچی در ارتباط با 
ابعاد حقوقی قطعنامه و برجام توضیح داد که شورای 
امنیت فعالیت هس��ته ای جمهوری اسلامی را تحت 

فصل 7 منشور ملل متحد قرار داده بود.

ای��ن اظهارنظ��ر عجیب عراقچ��ی از 2 نظر قابل 
بررسی است:

1- آنچ��ه از وین به تهران آم��ده ایرادات خطرناکی 
دارد بنابراین مکانیسم و سازوکار اصلاح این ایرادات 
چیس��ت؟ آیا واقعا تی��م مذاکره کننده ب��ه ایرادات 
این متن واقف نیس��ت؟ آیا آنچ��ه آنها در وین توافق 
کرده ان��د باعث لغو تحریم ها می ش��ود؟ و آیا آنها در 
برآورده��ای خود به این موضوع توج��ه کرده اند که 
گنجاندن مکانیسم بازگشت پذیری تحریم ها چگونه از 
سرمایه گذاری در کشور جلوگیری می کند؟ بنابراین 
با توجه به اینکه مسیر اصلاح برجام بسته نشده، لذا 
زمان، زمان اصلاح این متن است و سازوکار قانونی آن 
نیز مشخص است. ورود مجلس به برجام با یک هدف 

اساسی شکل می گیرد و آن، لغو کامل تحریم هاست.
2- موضوع دوم نیز مربوط به یک اس��تدلال عجیب 
است که می گوید مجلس به برجام ورود کند ولی آن 
را یک تعهد نبیند! خب در این حالت اساسا مجلس 
برای چه باید به برجام ورود کند؟ ورود مجلس زمانی 
اس��ت که تعهدی داده شده اس��ت. به همین دلیل 
واقع بینانه ترین اقدامی که باید برای برجام انجام داد، 
اصلاح و سپس قانونی کردن آن است. مخالفت صریح 
عراقچ��ی با ورود مجلس به موض��وع برجام در واقع 
مخالفت با اصلاح این متن است و قاعدتا این مخالفت 

شائبه برانگیز خواهد بود.

ادامه اظهارات عراقچی در کمیسیون ویژه بررسی 
برجام نی��ز تکرار همان مواضع گذش��ته بود و البته 
کمتر موقعی پی��ش آمده که در لاب��ه لای اظهارات 
آنها درباره برجام، س��والات مهم پاس��خ داده ش��ود. 
سیدحسین نقوی ، درباره دیگر اظهارات عراقچی در 
کمیسیون برجام، به فارس گفت: عراقچی همچنین 
عنوان کرد قطعنامه های قبلی ممکن است به لحاظ 
تحریم های اعمال شده، مهم نبوده باشند، ولی مجوزی 
بود برای اقدامات تحریمی سایر دولت ها مثل آمریکا و 
همپیمانان آنها و چنین اقدامات تحریمی آنها به سوی 
اجماع جهانی و تبعیت سایر کشورها از تحریم پیش 
می رفت ولی قطعنامه 2231، موضوع هسته ای را ذیل 
فصل 25 تعریف می کند. وی اظهار داشت: به گفته 
عضو ارشد تیم مذاکره کننده کش��ور، خروج از ذیل 
فصل 7 یکی از دستاوردهای حقوقی قطعنامه 2231 
است. نکته دیگر اینکه شورای امنیت در این قطعنامه، 
برنامه  هسته ای ایران را با چشم انداز تجاری شدن آن 
مورد تایید قرار می دهد بنابراین برنامه هسته ای که 
تهدید علیه امنیت و صلح جهانی قلمداد می شد،  حالا 
م��ورد تایید قرار گرفته و نه تنه��ا اقدام علیه صلح و 
امنیت جهانی محسوب نمی ش��ود، بلکه آن را مورد 
تایید قرار می دهد و کشورها تشویق می شوند با ایران 

و برنامه هسته ای آن همکاری کنند.
ای��ن ادعاهای عراقچی در حالی اس��ت که ایران 

هیچ گاه ذیل فصل 7 نبوده است با این حال مسؤولان 
وزارت  خارجه بارها تاکنون این ادعا را مطرح کرده اند.

دولت درباره لغو تحریم ها منفعل است ■
مجلس بر بررس��ی برجام در قالب لایحه اصرار 
دارد. برخ��لاف دولتی ها که نماین��ده آنها برخلاف 
مصالح کش��ور باز هم از مخالفت با بررس��ی برجام 
در مجل��س می گوید؛ نمایندگان مجلس در انتظار 
لایحه برجام هستند. حسین نجابت یکی از اعضای 
کمیس��یون ویژه برجام مجلس ش��ورای اسلامی 
دراین باره  اظهار داشت: از ابتدای تشکیل کمیسیون 
وی��ژه برجام مجل��س،  نظر اعضا بر ای��ن بود که به 
استماع دیدگاه های متنوع پرداخته تا امکان قضاوت 
وجود داشته باشد. وی محور عملکرد این کمیسیون 
را بررسی کارشناسانه متن برجام عنوان کرد و افزود: 
محوریت کار این کمیسیون کاملا کارشناسی است 
نه سیاسی و جناحی؛  از ترکیب اعضا نیز مشخص 
اس��ت بر مبنای بررسی دقیق و کارشناسانه شکل 
گرفته است. نجابت به بیانات رهبر معظم انقلاب در 
جمع اعضای مجلس خبرگان اشاره کرد و ادامه داد: 
فرمایشات ایش��ان این مساله را تقویت می کند که 
دولت برجام را به صورت یک لایحه تقدیم مجلس 
ش��ورای اس��لامی کند تا روند قانونی خود را طی 
کند. عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: چگونگی رس��یدگی ب��ه لایحه برجام 
و تصمیم گیری درباره آن در جلس��ات کمیسیون 
ویژه بررسی می شود. اسماعیل کوثری، دیگر عضو 
کمیسیون برجام نیز گفت: رهبر معظم انقلاب سال 
گذشته و اوایل امسال که بحث توافق لوزان مطرح 
ش��د چند نکته را بس��یار صریح و شفاف در جمع 
کارگزاران مط��رح و به عنوان خطوط قرمزی برای 
تیم مذاکره کننده کش��ور مشخص کردند. با وجود 
اینکه تیم مذاکره کننده کشور عنوان کردند بعضی 
مواضع را رعایت کردیم ولی در عمل این گونه نبود 
و در اصل این مواضع رعایت نشد. عضو کمیسیون 
ویژه برجام مجلس شورای اسلامی همچنین تصریح 
کرد: در بحث تحریم ها مقام معظم رهبری تاکید بر 
لغو یکباره آنها داشتند ولی در متن برجام و بررسی 
بند بند آن نه تنها کلمه لغو به میان نیامده بلکه بحث 
این است که ابتدا باید راستی آزمایی شده و پس از 
مدت ها اگر تشخیص دادند تعلیق شود. کوثری در 
ادامه این مطلب گفت: لذا رهبر معظم انقلاب بسیار 
تحمل کردند تا شاید تیم مذاکره کننده هسته ای یا 
رئیس جمهور موضوع لغو تحریم ها را مطرح کرده و با 
مسؤولان سیاسی آمریکا مقابله به مثل کنند. وی با 
انتقاد از عدم عملکرد مناسب در راستای بیانات رهبر 
معظم انقلاب از سوی برخی مسؤولان کشور گفت: 
از آنجایی که مسؤولان آنگونه که باید در جهت این 
بیانات عمل نکردند لذا مقام معظم رهبری خودشان 
به صورت مستقیم وارد شده و در حضور نمایندگان 
مجلس خبرگان بح��ث برجام و تحریم ها را مطرح 
کردند. کوثری با انتقاد از سخنان رئیس جمهور تاکید 
کرد: رهبر معظم انقلاب احساس مسؤولیت کردند تا 
هم مردم در جریان کامل موضوع قرار گرفته و هم 
مجلس ش��ورای اسلامی وظیفه خود بداند به طور 
جدی به موضوع برجام رسیدگی کرده و آن را مورد 

ارزیابی قرار دهد.

گروه سیاس�ی: محسن رضایی در تحلیلی بر ماهیت 
اقتصادی برنامه جامع اقدام مش��ترک، معتقد است 
مکانیس��م ورود س��رمایه گذاری کلان اقتص��ادی به 
ایران، در برجام دیده نش��ده اس��ت و به همین دلیل 
نمی توان انتظار داش��ت متن جمع بندی فعلی که در 
مجلس در حال بررس��ی اس��ت، بتواند تاثیر چندانی 
بر وضعیت اقتصادی کش��ور داشته باشد. به گزارش 
»وطن امروز«، دبیر مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
می گوید رفت و آمدهای مقامات اروپایی به ایران تنها 
اثرات سیاس��ی دارد و ت��ا زمانی که بخش خصوصی 
این کشورها به ایران وارد نشوند، این رفت و آمدهای 
سیاسی هیچ سودی برای اقتصاد ایران ندارد. رضایی 
به همین دلیل معتقد اس��ت متن برجام باید اصلاح 
شود.  محسن رضایی شنبه شب در برنامه تلویزیونی 
»متن- حاش��یه« درب��اره وضعیت اهداف ای��ران از 
مذاکرات هسته ای و نیز شرایط لغو تحریم ها در برجام 
گفت: ما به برخی اهداف رسیدیم ولی اینطور نیست 
که به همه اهداف رسیده باشیم چون دوطرف در یک 
بی اعتمادی بودند. ایران اعتماد نداشته است و گفته 
اگر ش��ما به تعهدات عمل نکنید دوباره دستگاه های 
سانتریفیوژ را راه می اندازیم و آنها نیز اعتماد نداشتند 
و گفتند پس ما هم تحریم ها را بر می گردانیم. یعنی 
یک برگشت پذیری متقابل. این از نظر سیاسی معادل 
است )تساوی در برگشت پذیری( اما از نظر اقتصادی 
مس��اوی نیس��ت و به ضرر ماس��ت.  به گزارش مهر، 
وی افزود: چون این دولت آمریکا یا انگلیس نیس��ت 
ک��ه می خواهد بیای��د در ایران س��رمایه گذاری کند 
بلکه اقتصاد در دس��ت بخش خصوصی آنهاس��ت و 
آنها باید بیایند و در ایران س��رمایه گذاری کنند. این 
سیاستمدارانی که به ایران آمدند از نظر سیاسی مهم 
بودن��د ولی از نظر اقتصادی مهم نیس��تند، این آقای 
هاموند حاضر نیست به برادر خود هم یک دلار بدهد. 
مهم این اس��ت که ببینیم آیا سرمایه گذار اروپایی به 
ای��ران می آید؟ س��رمایه گذاران اروپای��ی دو عامل را 

می بینند؛ اول اینکه ش��رایط س��رمایه گذاری داخل 
ایران چگونه اس��ت؟ یعنی آیا سرمایه گذاران ایرانی از 
فعالیت اقتصادی در کشور راضی هستند، دوم اینکه 
آیا تحریم ها ممکن اس��ت برگردد یا برنمی گردد؟! در 
اقتصاد به این دومی می گویند ریسک سیاسی. یعنی 
حتی تصور اینکه ممکن است تحریم ها دوباره برگردد 
برای بخ��ش اقتصادی و س��رمایه گذاران اروپایی که 
می خواهند در ایران سرمایه گذاری کنند مخرب است 
چون آنها دنبال پول و سرمایه خودشان هستند. آنها به 
ریسک و خطرپذیری نگاه می کنند. اگر ببینند ممکن 
است تحریم ها مثلا بعد از مدت یک یا 3 سال برگردد 
من بعید می بینم بیش��تر از 40-30 میلیون دلار هر 
سرمایه گذاری بخواهد در ایران بیاورد و سرمایه گذاری 
کند.  رضایی ادامه داد: بنابراین من از دولتمردان مان 
خواهش می کنم انتظار مردم را طوری نکنند که بعد از 
چند ماه مردم بگویند خب پس چه شد؟ مگر قرار نبود 
سرمایه خارجی بیاید، تکنولوژی بیاید، پس کجاست؟ 
به همین دلیل هم می گویم دولت ما باید دنبال برجام 
برود و آن را کامل کند. یعنی باید یک گام دیگر دولت 
ایران در برداشتن فشارهای ریسک آمیز و مخاطره آمیز 
برجام بردارد. رضایی در پاسخ به اینکه یعنی معجزه 
اقتصادی بعد از این برایم��ان صورت می گیرد یا نه؟ 
اظهار داشت: با این برجام به هیچ وجه. این برجام فقط 
تس��هیلاتی برای ما به وجود می آورد. دبیر مجمع با 
بیان اینکه آن مدینه فاضله ای که در ذهن مردم دارد 
به وجود می آید بعد از برجام، وجود ندارد، گفت: نباید 
عده ای انتظارات کاذب به وجود آورند این کار درست 
نیست. خیلی ها به بهانه طرفداری از دولت این کار را 
می کنند و این تصور را ایجاد می کنند اما با این کار در 

عمل یک س��یل و توفان زیر پای آقای دکتر روحانی 
ایج��اد می کنند. بروند از اقتصاددان ها س��وال کنند. 
بعضی از این آقایان روش��نفکر سیاسی به خودشان 
اج��ازه می دهند ه��ر اظهارنظ��ری را در ه��ر حوزه 
تخصص��ی انجام دهند.  وی اف��زود: ما یک گرفتاری 
در دولت قبل داشتیم، حالا باز هم یکسری روشنفکر 
پیدا شده که بدون استدلال و منطق می آیند درمورد 
مس��ائل اقتصادی اظهارنظر می کنند. این در زمینه 
ورود فناوری و س��رمایه به کش��ور در صورتی اتفاق 
می افتد که ریس��ک تحریم ها کامل برداش��ته بشود. 
یعنی تحریم ها کامل کنار برود و متوقف بشود نه اینکه 
تعلیق شود. نه اینکه چماقی به اسم برگشت پذیری 
تحریم ها را بالای سر ملت ایران بگیرند. سرمایه گذار 
 خارج��ی وقتی ای��ن چم��اق را می بیند بیش��تر از 
40-30 میلیون دلار سرمایه نمی آورد اما فقط مساله 
این هم نیس��ت. اگر بخواهیم در اقتص��اد ایران یک 
معجزه اتفاق بیفتد اول باید راه س��رمایه گذار داخلی 
در ایران برای سرمایه گذاری باز بشود تا سرمایه گذار 
خارجی هم حس کند اوضاع رو به راه شده. وقتی 
سرمایه گذاران داخلی ما از رکود و مشکلات بانکی 
و اوضاع کس��ب و کار می نالند هیچ سرمایه گذار 
خارجی وارد کش��ور ما نخواهد شد. اصلا این یک 

قاعده معروف بین المللی و سرمایه گذاری است 
که س��رمایه گذاران خارج��ی می گویند ما از 
برخورد دولت ها با س��رمایه گذاران داخلی 
می فهمی��م که آی��ا باید وارد آن کش��ور 
بشویم یا نشویم چون همان مشکلاتی 

که س��رمایه گذار داخلی دارد را ما هم 
بالطبع خواهیم داشت.  

حامیان مشکوک دولت ■
وی اف��زود: نحوه برخورد با برجام در داخل و خارج و 
نتایج عملی آن برای مردم ایران مهم است. گروهی 
که مانع بررس��ی برجام در مجلس می شوند دو نوع 
هستند؛ عده ای از آنها دلس��وزند ولی عده ای از آنها 
مشکوک هستند و غیرمنطقی حرف می زنند. برخی 
از آنها با س��وءنیت دارند این کار را می کنند. هر نوع 
توافق بین المللی که می خواهد در ایران عملیاتی شود، 
چه امضا پشت آن باشد یا نباشد، باید به مجلس برود 
چرا که از یک اقدام مخفی و غیررس��می در کش��ور 
جلوگیری می کند و بار انجام تعهدات بین المللی تنها 
برعهده دولت نخواهد بود بلکه همه را رسما و قانونا 
در داخل کش��ور قادر به عملیاتی کردن آن می کند. 
در آین��ده تاریخ کس��ی مدعی قراردادهای مش��ابه 
ترکمانچای نخواهد شد.  وی در پایان گفت: »حسن 
ورود مجل��س به برجام این اس��ت که آنچ��ه از دل 
مجلس و شورایعالی امنیت ملی بیرون بیاید دوقبضه 
می شود. مجلس می تواند شرایط و الزاماتی بگذارد. در 
قانون اساسی و در اداره کشور بن بستی وجود ندارد«.

معاون ظریف باز هم تصویب برجام در مجلس را به صلاح ندانست

اصرار مشکوک
اخبار
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انتقاد محسن رضایی از عدم توازن در جمع بندی مذاکرات هسته ای

برجام باید اصلاح شود
برخی افراد مخالف بررسی برجام توسط مجلس، مشکوکند

نما

پژوهشکده شورای نگهبان: برجام باید در مجلس تصویب شود
روز گذش�ته پژوهشکده شورای نگهبان با انتش�ار گزارشی به لزوم تصویب برجام توسط مجلس اشاره 
ک�رده و ب�ه ابهاماتی که درباره صلاحیت خانه ملت وجود دارد، پرداخته اس�ت. به گزارش میزان به نقل 
از روابط عمومی ش�ورای نگهبان، این گزارش که »بررسی ابعاد حقوقی برجام در نظام حقوقی جمهوری 
اس�لامی ایران« نام دارد، برنامه جامع اقدام مش�ترک را از منظر حقوقی مورد تحلیل قرار داده است. در 
این گزارش پس از بررسی ماهیت حقوقی برجام، به لزوم تصویب آن توسط مجلس شورای اسلامی اشاره 
ش�ده و این موضوع از منظر حقوقی مورد واکاوی قرار گرفته اس�ت. در ادامه این گزارش، به ابهاماتی که 
درباره صلاحیت مجلس شورای اسلامی وجود دارد پرداخته شده و به اشکالات حقوقی صلاحیت مجلس 
دراین باره پاسخ داده شده است. ارتباط برجام با قطعنامه سازمان ملل، صلاحیت شورایعالی امنیت ملی در 
ورود به برجام، بررسی داوطلبانه بودن تعهدات، خلاف قانون اساسی بودن عمل به برجام درصورت عدم 
تصویب آن توسط مجلس شورای اسلامی، تاثیر عنوان برنامه جامع اقدام مشترک در ماهیت حقوقی آن، 
دلیل عدم تصویب برجام توسط پارلمان سایر کشورهای طرف مذاکره، بررسی عدم امضای برجام توسط 
رئیس جمهور یا نماینده قانونی وی، امکان تصویب برجام از طریق ارائه طرح توسط نمایندگان درصورت 
عدم ارائه لایحه توسط دولت و حدود صلاحیت مجلس شورای اسلامی در بررسی و تصویب برجام از جمله 

موضوعاتی است که در این گزارش از منظر حقوقی مورد کنکاش قرار گرفته است.


